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اعتراض نمایندگان مجلس به محرمانه بودن مذاکرات ژنو

برخی نمایندگان مجلس با انتقاد به محرمانه خواندن مذاکرات هستهای، تاکید کردند مسائل مربوط به منافع ملی کشور

را نباید محرمانه دانست ....

وزیر امور خارجه برای توضیح به مجلس می رود
اعتراض نمایندگان مجلس به محرمانه بودن مذاکرات ژنو

برخی نمایندگان مجلس با انتقاد به محرمانه خواندن مذاکرات هستهای، تاکید کردند مسائل مربوط به منافع ملی کشور را نباید
محرمانه دانست و ملت ایران باید در جریان روند گفتوگوها و تصمیمگیری راجع به منافع ملی کشورشان قرار بگیرند.

در همین رابطه، سیدحسین نقویحسینی نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اسلامی از نشست فوقالعاده کمیسیون
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به منظور بررسی نتایج مذاکرات ژنو خبر داد.

وی افزود: کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بنا دارد موضوع مذاکرات ژنو را با حضور محمدجواد ظریف؛ وزیر
امور خارجه پیگیری کند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: وزیر امور خارجه روز سهشنبه این هفته (30 مهرماه) به
منظور پاسخگویی به سوال دو نفر از نمایندگان در این کمیسیون حاضر خواهد شد و به احتمال زیاد موضوع مذاکرات ژنو نیز در

این جلسه مطرح خواهد شد.
وی در ادامه به موضوع محرمانه بودن طرح پیشنهادی جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات ژنو اشاره کرد و گفت: این که ما

مطرح کنیم مباحث مذاکرات محرمانه است، این واقعا اعلام خوبی نیست.
وی افزود: اولا به جهت این که مباحثی که در نشست مطرح میشود هیچ وقت محرمانه نمیماند، اگر ما هم سعی کنیم که

مطالب را مطرح نکنیم دیگران مطرح میکنند.
نقویحسینی گفت: ثانیا نمیشود مسائل مربوط به منافع ملی کشورمان را محرمانه نگه داریم، مگر چنین چیزی میشود!

بالاخره ملت ما باید در جریان روند گفت وگوها و تصمیمگیری راجع به منافع ملی کشورشان قرار بگیرند.
وی تاکید کرد: مگر ما میتوانیم بگوییم مردم، ما در مورد منافع ملی کشور تصمیم میگیریم محرمانه است و شما خبر نداشته
باشید! بعد از سایتهای غیررسمی بشنویم مطالبی مطرح میشود که ملت ایران برای حفظ آنها سالهای سال خون دل

خوردند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: ادعای محرمانه بودن خوب نیست، نه به لحاظ این که
محرمانه بودن حفظ شود و نه به لحاظ این که ما مردم را نامحرم بدانیم بنابراین بهتر است با مردم شفاف و روشن صحبت
کنیم، ما از حقوق ملتمان میخواهیم دفاع کنیم و حقوق ملت نیز صریح و روشن است و اینها خطوط قرمز نظام است، بارها
مقام معظم رهبری، رئیسجمهور و حتی وزیر امور خارجه در مورد آنها تاکید کردهاند و برای حفظ این حقوق هر کاری بتوانیم

انجام میدهیم و به هر شکلی مقاومت میکنیم.
وی افزود: به نظر من طرح محرمانه بودن گفت وگوها خیلی بد است و انعکاس خوبی ندارد.

نقویحسینی اظهار داشت: سایتهای وابسته به رژیم صهیونیستی ریز مطالب را فاش میکنند و اینها مواردی نیست که
محرمانه بماند بنابراین مسئولان مذاکرهکننده شفاف و روشن با مردم خودشان صحبت کنند، وقتی دشمنان ما میدانند چه
چیزی را باید محرمانه نگه داریم، مردم ما نامحرم هستند! بنابراین وقتی دشمنان در جریان گفت وگوها قرار دارند ملت ما باید

نسبت به موضوعات اطلاع پیدا کند.
وی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران تاکید کرد: معتقدم بحث محرمانه بودن اصلا درست نیست و باید مردم ما که 35 سال در

مقابل فشارها، تحریمها و تهدیدها مقاومت کردند در جریان ریز مسائل قرار بگیرند.
همچنین محمد صالح جوکار نماینده یزد در مجلس در خصوص مذاکرات هستهای گفت: مسئولان مذاکرات 1+5 باید به طور
حتم اطلاعات و نتایج مذاکرات هستهای را به گوش رسانههای ملی برسانند و این در حالی است که باید از مسئولان ذی ربط

پرسید آیا بهتر نیست مردم به جای رسانههای غربی، نتیجه مذاکرات را از رسانههای خودی بشنوند.
وی در گفت وگو با فارس ادامه داد: شفافسازی در کلیت مذاکرات هستهای نمیتواند ضرری به منافع امنیتی کشور وارد کند.

منصور حقیقتپور نماینده مردم اردبیل، نمین و سرعین در مجلس نیز با بیان اینکه ما به تیم مذاکرهکننده هستهای و وزارت
خارجه اعتماد کامل داریم، گفت: اگر بنا است مردم ایران از جزئیات مذاکرات هستهای مطلع نشوند وزارت امور خارجه باید
توجیهات لازم را در این باره داشته و به مردم ارائه کند و به طور شفاف با مردم صحبت کند. عضو کمیسیون امنیت ملی خاطر
نشان کرد:از محتوای بسته پیشنهادی ایران به گروه 1+5 هیچ کدام از اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس حتی رئیس

کمیسیون و رئیس مجلس هم با خبر نیستند.
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وی افزود: وزارت خارجه و دولت باید یا دلیل قانعکنندهای را برای عدم اطلاعرسانی در خصوص مذاکرات هستهای را به مردم
ارائه کند و یا قید محرمانه را از مذاکرات برداشته و مردم را در جریان جزئیات آن قرار دهد.

بحث درباره پذیرش پروتکل الحاقی منوط به لغو کامل تحریمها و پذیرش حقوق کامل هستهای ایران است
برخی نمایندگان مجلس در همین رابطه با اشاره به روند مذاکرات ایران و 1+5، پذیرش پروتکل الحاقی را تنها در صورتی امکان

پذیر دانستند که تمام تحریمهای اعمالی علیه ملت ایران لغو شود.
عباسعلی منصوری آرانی نماینده مردم کاشان، آران و بیدگل در مجلس در خصوص مذاکرات ژنو گفت: مذاکرات 1+5 با
خردمندی رئیسجمهور ایران و کادر امور خارجه کشورمان نمره قابل قبولی گرفت و این در حالی است که گام بعدی مذاکرات

باید برگرفته از رفع کل تحریمهای اقتصادی و بازپس گرفتن اموال بلوکه شده ما در خارج از کشور باشد.
وی ادامه داد: آمریکا باید با صداقت وارد میدان شود و با گامهای دیپلماتیک، تمام تحریمهای اعمالی علیه ملت ایران را لغو

کند.
منصوری آرانی با بیان اینکه بررسی پروتکل الحاقی تنها در حد گمانه زنی است، افزود: مسئله پروتکل الحاقی اگر جدی شود،

مطمئناً مجلس با رویکردهای کارشناسانه خود در راستای همفکری با دولت ورود میکند.
ایران به شدت در جوامع از مواضع هستهای  اینکه ظریف  با بیان  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

بینالمللی دفاع کرده است، افزود: نبض مذاکرات 1+5 با گفتمانهای دیپلماتیک موثر امور خارجه ایران منظمتر میزند.
همچنین احمد بخشایش نماینده مردم اردستان در مجلس درباره واکنش مجلس شورای اسلامی نسبت به ارائه طرح پذیرش
پروتکل الحاقی از سوی وزارت امور خارجه و واکنش مجلس به آن گفت: این مسئله به نحوه ارائه اطلاعات توسط وزارت امور

خارجه از سوی مذاکرهکنندگان هستهای بستگی دارد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: باید به این نکته توجه کرد که
بحث پذیرش پروتکل الحاقی در مراحل پایانی مذاکرات هستهای مطرح شده است و باید دید که چه امتیازاتی در قبال این

مسئله به ایران داده میشود.
بخشایش در ادامه تصریح کرد: اگر تحریمهای ناجوانمردانه علیه ایران برداشته شود، پرونده هستهای ایران بار دیگر از شورای
امنیت به آژانس بینالمللی انرژی اتمی بازگردد و پولهای بلوکه شده کشور به ایران بازگردد، میتوان پروتکل الحاقی را در

مراحل پایانی بررسی کرد.
وی افزود: ما باید به این نکته توجه داشته باشیم که ایران هیچ گاه به دنبال ساخت سلاح اتمی نبوده است و بر اساس فتوای

رهبر معظم انقلاب ساخت سلاح هستهای حرام است.
وی افزود: با این حال اگر حقوق ملت ایران به رسمیت شناخته شود ایران حاضر است بنابر شروطی پذیرش پروتکل الحاقی را

مورد بررسی قرار دهد.
عوض حیدرپور نماینده مردم شهرضا در مجلس نیز با اشاره به مذاکرات ایران و 1+5 در ژنو، اظهار داشت: جمهوری اسلامی

ایران با یک بسته پیشنهادی مشخص که در شورای عالی امنیت ملی به جمعبندی رسیده بود، در مذاکرات ژنو حضور یافت.
وی افزود: مذاکرات ژنو در یک فضای دوستانه و برای حل مسئله انجام شد و نه مذاکره برای مذاکره و محور اولیه در این دور از
مذاکرات نیز تعیین زمانبندی دقیق برای حل و فصل موضوع هستهای جمهوری اسلامی ایران بود و تیم مذاکرهکننده موفق شد

این تقویم زمانی را برای یک سال آینده مشخص کند تا در طول این یک سال به نتیجه جامع و کاملی برسد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در ادامه یادآور شد: یکی از محورهای مورد بحث در مذاکرات ژنو، تحریمها
بوده و به صورت جدی مطرح شده است لذا ابتدا باید تحریمهایی که به بهانه مسائل هستهای بر ملت ایران تحمیل شده، لغو

شود.
به گفته وی، تحریمها علیه جمهوری اسلامی ایران سه دسته هستند، یکی قطعنامه 1929 شورای امنیت، دیگری تحریمهایی که
کنگره آمریکا تصویب کرده و سومی تحریمهایی هستند که رئیسجمهور آمریکا امضاء و علیه جمهوری اسلامی عملیاتی کرده

است.
وی ادامه داد: لغو تحریمهای مصوب کنگره آمریکا هم در مذاکرات ژنو مورد بحث و بررسی قرار گرفته و از آنان خواسته شده

پرونده جمهوری اسلامی ایران از شورای امنیت به آژانس انرژی اتمی منتقل شود.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: در ژنو بحث شده که آیا ایران میپذیرد بنا به دستور 1+5 برخی اقدامات را انجام دهد که
باید بگوییم جمهوری اسلامی ایران بر اساس کنوانسیون NPT موظف است خارج از نیازمندیهای تحقیقاتی، پزشکی، کشاورزی

و تولید انرژی فعالیت هستهای نداشته باشد، تمام اقدامات ایران در راستای نیازمندیهای صلحآمیز هستهای بوده است.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بر همین اساس متذکر شد: ما گفتهایم که آژانس انرژی اتمی مجاز
است و میتواند نظارت کاملی بر فعالیتهای صلحآمیز هستهای ایران داشته باشد و در آنجا تأکید کردیم که فقط فعالیتهای
هستهای جمهوری اسلامی ایران قابل نظارت و کنترل است اینکه بگویند میخواهند از پارچین بازدید کنند، در حالی که پارچین

هیچ ربطی به انرژی اتمی ندارد، قابل قبول نیست، پارچین جزء صنایع دفاعی جمهوری اسلامی ایران است.
وی اضافه کرد: البته سایت فردو قابل بازرسی و نظارت است، اما به هیچ وجه ایران نمیتواند آن را تعطیل کند، فردو برای تهیه
اورانیوم 20 درصد است که برای رآکتور تهران سوخت تهیه میکند، اما اگر آنان تضمین کنند که میتوانند سوخت رآکتور تهران

را تأمین کنند، شاید ضرورتی نبینیم که غنیسازی 20 درصد داشته باشیم.
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حیدرپور با بیان اینکه اگر 1+5 انتظار داشته باشند خارج از مقررات NPT از مراکز نظامی ما بازدید کنند، این شدنی نیست به
موضوع پروتکل الحاقی اشاره کرد و توضیح داد: پروتکل الحاقی یک کنوانسیون جدید است، فرآیند ادامه بررسی و تصویب
پروتکل در داخل ایران به این صورت است که پس از انجام بررسیهای مختلف برای طی مراحل قانونی به مجلس شورای
اسلامی ارائه میشود، پیوستن جمهوری اسلامی ایران به این پروتکل، نیازمند مصوبه مجلس است و ایران نیز تا قبل از تصویب

مجلس، نمیتواند به آن بپیوندد.
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